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Kje iskati vzroke za tako 
nezainteresiranost?

KO SMO V NAŠI DELOVNI SKUPNOSTI PREŠLI NA SAMOUPRAVLJANJE 
TUDI V DELOVNIH ENOTAH, JE LE MALOKDO POMISLIL, DA BOMO V DO
GLEDNEM ČASU ŽE UGOTAVLJALI, DA SE TAK NAČIN NI OBNESEL NAJBO
LJE. KAKŠEN JE BIL NAMEN TAKEGA SAMOUPRAVLJANJA V DELOVNIH 
ENOTAH, VEMO PRAV GOTOVO VSI, SAJ SMO TAKRAT TUDI STREMELI ZA 
TEM, DA SE SAMOUPRAVLJANJE PRENESE ČIMBOLJ NA TISTEGA NEPOSRED
NEGA PROIZVAJALCA V DELOVNI ENOTI, KI NAJBOLJ POZNA PROBLEMATI
KO SVOJEGA PROIZVODNEGA OBRATA IN KI BO TUDI LAHKO NAJBOLJ OB
JEKTIVNO ODLOČAL IN SKLEPAL O NEKATERIH POMEMBNIH PROBLEMIH,
KATERE BI MORALI REŠITI, ISTOČASNO PA BI TAKO DELO NAJ SLUŽILO 
ČLANOM DELAVSKEGA SVETA, DA BI SE LAŽJE ODLOČALI ZA SPREJETJE 
NEKEGA SKLEPA. flL' I ! :

Kam smo do danes prišli 
s takim delom, mi prav go
tovo ni treba posebej pou
darjati, saj je že več kot 
očitno, da je samoupravlja
nje v delovnih enotah (mor
da samo v nekaterih) izgu
bilo svoj prvotni in pravi 
namen. Mnoge dosedanje 
razprave na sejah delavske
ga sveta o raznih problemih 
posameznih delovnih enot 
so pokazale, da še vedno ni
smo našli tistega skupnega 
imenovalca, ki bi se imeno
val resnično pravo samo
upravljanje, kot si ga vsi 
želimo.

Ob neki priložnosti mi je 
predsednik delovne enote v 
glinici déjal, da tako ni več 
moč naprej! Šlo je namreč 
za zadnjo sejo sveta proiz
vajalcev, na kateri so raz
pravljali o predlogu uprav
nega odbora o ponovni raz
delitvi sredstev, namenje
nih za dotacije, ter za raz
pravo o popravkih v pravil
niku o individualni izgrad
nji stanovanj. Prišlo je 
namreč tako malo članov 
na to sejo, da seje sploh ne 
bi moglo biti, če bi ne bilo 
tukaj precej članov na do
pustu in službeno zadrža
nih. So celo primeri, da po
samezni člani sveta od izvo
litve do danes niso bili ni
ti enkrat na seji* čeprav je 
teh bilo že več. In prav tu
kaj postavljam vprašanje: 
kje iskati vzroke na tako 
nezainteresiranost do reše
vanja nekaterih pomemb
nih problemov? In če k te
mu še dodamo zelo hude ča
se, v katerih je bilo in je 
delno še naše'podjetje, po
tem postaja moje vprašanje 
dvakrat aktualno in vredno 
premisleka!
' Občutek imam namreč, 
da nekaterim našim proiz

vajalcem sploh ni mar za 
vse probleme in težave, kot 
da niso tudi oni člen v tej 
verigi kolektiva, ki se na 
vse kriplje trudi, da bi čim- 
prej izplaval iz težav. Kje 
so tudi volivci, ki so take 
tovariše volili in jim izrek
li svoje zaupanje, danes pa 
nimajo od njih nobene ko
risti!

Mar vedo, da imajo vso 
pravico, da lahko take ne
aktivne člane odpokličejo 
in jim izrečejo nezaupnico, 
ker dejansko niso sposobni, 
da bi se afirmirali pri njih! 
Lahko je danes na vse na
čine na veliko in široko go
voriti o tem, da naši oseb
ni dohodki niso taki, kot bi 
morali biti, toda bolj po
membno bi bilo, če bi’ se še 
predtem nekoliko bolj po
svetili notranjim proble
mom v proizvodnji, saj bi 
prav tukaj lahko mnogo do
prinesli k temu, da bi bila 
cena proizvodov mnogo niž
ja, kot je.

Zunanje probleme, do ka
terih smo še za sedaj ne
močni, pustimo začasno pri 
miru in najprej storimo vse 
v svojih delovnih enotah, 
da bo potekalo vse tako, kot 
bi pravzaprav moralo. Ka
ko lahko se je namreč da
nes skrivati v senci težav, 
ki nas tarejo od zunaj, pri 
tem pa vneto skrivati svoje 
notranje probleme, katerih 
mnogokrat ne bi bilo treba, 
če bi jih odpravljali s skup
nimi dogovori in akcijami 
vseh proizvajalcev v DE.

Da je vsa zadeva še bolj 
zanimiva, moramo samim 
sebi postaviti še tole vpra
šanje: KJE SO VSI TISTI 
ČLANI ZK V DE, KI BI 
MORALI BITI ZA VZOR 
VSEM OSTALIM? KJE SO 
VSI TISTI SINDIKALNI

AKTIVISTI, KI BI PRAV 
TAKO MORALI VEČ SVO
JEGA DELA POSVETITI 
NOTRANJIM PROBLE
MOM V DE, KOT PA DA 
TARNAJO OKROG, DA 
NIMAJO DELA IN NE VE
DO, KAJ BI DELALI? IN 
KONČNO TUDI: KJE SMO 
VSI OSTALI, KI NAM JE 
DELO V NASI TOVARNI 
KRUH IN ŽIVLJENJSKI 
OBSTOJ?

Kaže, da smo se tako po
enostavili, da le še čakamo, 
kdaj bo kdo kaj ukrenil, da 
bomo potem lahko udarili 
po njem in ugotavljali, da 
nima nihče pravice odloča
ti v imenu kolektiva, če ga 
le-ta za to ne pooblasti.

No, in prav tako poobla
stilo smo dali vsem tistim, 
ki smo jih volili, sedaj pa so

se nam izneverili! Mislim, 
da bomo tudi v našem ko
lektivu prej ali slej morali 
priti do spoznanja, da ne 
potrebujemo članov orga
nov samoupravljanja v de
lovnih enotah le na papir
ju, ampak da bodo le-ti mo
rali nekaj več kot do sedaj 
storiti za to, da bo samo
upravljanje v delovni eno
ti resnično dobilo svoje pra
vo mesto, in da bodo prav 
ti nosilci vseh pozitivnih 
idej in predlogov, ki bi naj 
naš kolektiv pripeljale do 
tistega mesta, ki mu tudi v 
naši panogi gre.

Pri vsem tem pa bodo mo
rala tudi vodstva delovnih 
enot odigrati vlogo, ki jim 
jo prav tako nalagajo potre
be in koristi kolektiva ozi
roma svojega proizvodnega 
obrata, kajti tudi one nosijo 
precejšen del krivde oz. od
govornosti za razmere, ka
kršne so v posamezni delov
ni enoti. Vsi skupaj smo še 
vedno vse preveč navajeni 
na to, da naj misli in dela 
nekdo namesto nas, pozneje 
pa ugotavljamo, da nam to 
ne gre, ker ne rodi sadov, ki 
jih lahko ima le skupno de-

(Nadaljevanje na 8 . strani)

Protesti našega 
kolektiva zoper 

agresijo na 
Češkoslovaško 

republiko

Takoj, ko smo zvedeli za 
okupacijo Češkoslovaške socia
listične republike po silah čla
nic varšavskega pakta, je bil 
v našem kolektivu organiziran 
sestanek predstavnikov druž
benopolitičnih organizacij, or
ganov samoupravljanja in upra
ve. Na tem sestanku so vsi 
predstavniki obsodili ■ vojaško 
intervencijo in kršitev suvere
nosti češkoslovaškega naroda 
ter poslali ZIS in centralnemu 
komiteju ZKJ brzojavko tele 
vsebine:

»Predstavniki družbenopoli- 
I tičnih organizacij, uprave in 

organov samoupravljanja to
varne glinice in aluminija Bo
ris Kidrič Kidričevo izražamo 
ogorčenje ob dogodkih v Če
škoslovaški socialistični repub
liki in dajemo vso podporo va
šim stališčem v zveži z oku
pacijo Češkoslovaške sociali
stične republike. — Družbeno
politične organizacije, organi 
samoupravljanja in uprava to
varne glinice in aluminija Bo
ris Kidrič Kidričevo.«

Naslednjega dne — 22. avgu
sta — je bilo organizirano pro
testno zborovanje našega kol 
lektiva, v sanitarnem poslopju. 
Na ' tem zborovanju je bilo 
okrog 500 članov naše delovne 
skupnosti. Predsednik delav-

(Nadaljevanje na 8. strani)
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1968. NA TEM ZASEDANJU JE BILO PRVENSTVENO TREBA OBRAV
NAVATI POLLETNI OBRAČUN, RAZDELITI SREDSTVA SKLADA SKUP
NE PORABE IN SPREJETI DVA NOVA SPLOŠNA AKTA PODJETJA.

Peto redno sejo je bilo potrebno sklicati zaradi rešitve obraču
navanja izmenskega dodatka. Na 4. redni seji je delavski svet 
naročil upravnemu odboru, da naj pripravi novi predlog za delitev 
dohodka, zato ker ob vsakokratnem sklepanju o dodatnih obra
čunih osebnih dohodkov pride do obširnih razprav o tem, ali se 
naj pri dodatnih obračunih upošteva 10°/u dodatek za izmensko 
delo.

Upravni odbor je dal izdelati 
analize o gibanju izmenskega 
dodatka, iz katerih izhaja, da 
so se dodatki na izmensko in 
nočno delo povečali od 1965. le
ta za 36,2 °/o. Ko so bili pravil
niki o delitvi osebnih dohodkov 
v letu 1965 sprejeti, se je šte
lo, da je 1 0 °/o takratne vred
nosti točke primerna višina za 
pogoje izmenskega dela. Zaradi 
te in drugih ugotovitev je 
upravni odbor menil, da bi se 
naj pričel postopek za spremem
bo pravilnikov o delitvi oseb
nih dohodkov vseh delovnih 
enot, in sicer določil, ki ureja
jo dodatek za nočno in izmensko 
delo. Tak predlog je dal v ob
ravnavo članom delovne skup
nosti. Organizirani so bili sin
dikalni sestanki, predvsem v 
delovni enoti glinice in alumi
nija. Ko je upravni odbor pre
učil mnenje, ki je bilo izraženo 
na sestankih, je sestavil novi 
predlog za ureditev obračuna
vanja in izplačevanja izmen
skega dodatka, o katerem je 
razpravljal delavski svet in v 
zvezi s tem sprejel:

— Obračunavanje in izplače
vanje dodatka za nočno delo in 
dodatka za izmensko delo osta
ne do sprejetja novega pravil
nika o delitvi osebnih dohodkov 
neizpremenjeno.

— Da bi se dvo- in enoizmen
sko delo izenačilo na odnos, ki 
je bil vzpostavljen leta 1965, 
delavski svet sklene, da se vsem  
tistim delavcem, ki delajo v eni 
ali dveh izmenah, poveča vred
nost točke za toliko, za kolikor 
se je zaradi zvišanja točke od 
leta 1965 do danes povečal iz
menski dodatek delavcev, ki 
delajo v 3 izmenah. Nova vred
nost se obračuna od 1. 8 . 1968 
dalje.

— Delavski svet je tudi skle
nil, da se eno- in dvoizmen
skim delavcem obračuna nave
dena razlika iz prejšnjega od
stavka tudi za čas od 1. 1. 1967 
do 1. 8 . 1968. To izplačilo se 
uredi hkrati z eventualnim iz
plačilom, o katerem bo delav
ski svet razpravljal v mesecu 
oktobru, kot to že izhaja iz 
sklepa delavskega sveta.

OBRAČUN DODATKA ZA DO
PUST

Potem ko je upravni odbor 
preučil možnost obračuna do
datka za dopust tistim članom  
delovne skupnosti, ki ne more
jo dobiti odločbe za dopust, in 
podal tozadevni predlog, je de
lavski svet sklenil, da odobri 
tovarniškemu odboru sindika
ta namensko dotacijo za izpla
čilo dodatka za dopust tistim  
članom delovne skupnosti, ki 
ne morejo dobiti odločbe za 
dopust — v breme sredstev 
sklada skupne porabe. V pre
teklem letu niso dobili izplača
nega dodatka za dopust štirje 
člani delovne skupnosti, v  te
kočem letu pa je treba to iz
plačati pred koncem leta.

RAZPRAVA O PONOVNEM 
SPREJEMU

Delavski svet je najprej m e
nil, da je potrebno izdati raz
lago 4. odstavka 10. člena pra
vilnika o delovnih razmerjih, ki 
ureja vprašanje odločanja o 
ponovnem sprejemu tistih de
lavcev, ki so že bili enkrat za
posleni v našem podjetju. Spre
jeta je bila sledeča razlaga:

1. Delavski svet daje soglasje 
k ponovnemu sprejemu za ti
ste delavce, ki so že bili zapo
sleni v našem podjetju, le če se 
prijavijo na objavljeno oz. raz
pisano delovno mesto.

2 . O vseh delavcih pod točko
1 . delavski svet razpravlja le 
enkrat.

3. Vodstvo delovne enote, v 
kateri je bil delavec zaposlen 
pred odhodom iz podjetja, je 
dolžno podati mnenje o njego
vem odnosu do dela.

4. Kadrovska služba dostavi 
delavskemu svetu mnenje vod
stva delovne enote, podatke o 
razlogih prekinitve delovnega 
razmerja, podatke o eventual
nih disciplinskih prekrških de
lavca in izjavo komisije za 
sprejem, da želi takega delavca 
sprejeti v delovno razmerje.

To razlago je treba uporab
ljati od 15. 8 . 1968 dalje.

Delavski svet je nato dal so
glasje k ponovnemu sprejemu 
za Hinka Voduška, Kidričevo 1, 
in Ivana Rudolfa, Kidričevo 28,

ni pa dal soglasja k ponovne
mu sprejemu za Ivana Murka, 
Apače 10, in Franca Jezo, Apa
če 12 .

Delavski svet je še sklenil, 
da je treba izvršiti kontrolo 

poslovanja počitniškega doma. 
Kontrolo naj izvrši komisija 
upravnega odbora počitniškega 
doma skupaj z enim članom de
lovne skupnosti, ki ga določi 
vodja knjigovodske službe.

Delavski svet je še naročil 
upravnemu odboru, da naj pri
pravi predlog, kakšno nadome
stilo naj bi dali tistim članom 
delavskega sveta, ki prihajajo 
na seje delavskega sveta v svo
jem prostem času.

Polletni obračun

Potem ko se je delavski svet 
seznanil s številkami polletnega 
obračuna, je direktor podjetja 
obrazložil še stanje podjetja in 
ga primerjal z enakim obdobjem 
preteklega leta. Ostanek dohod
ka je v letošnjem letu nižji. Ra
čunati pa je, da se bo do konca 
leta položaj še nekoliko spreme
nil, ker je treba zaloge še zni
žati in dolgove izterjati, tako da 
bi bil dohodek ob koncu leta 
vsaj enak lanskemu.

Delavski svet je nadalje ob
širno razpravljal o proizvodni 
problematiki podjetja in o f i
nančnih obračunih. Polletni ob
račun za prvo polletje 1968 je 
DS sprejel v  predloženi obliki, 
sočasno pa je sklenil, da se naj 
obračunajo in izplačajo akonta
cije dopolnilnega osebnega do
hodka tako, da se obračuna 
50 '%> poprečnih enomesečnih iz
vršenih ur v rednem času vsem  
članom delovne skupnosti po 
kriterijih, ki jih je določil za 
individualni obračun.

Delavski svet je tudi ugotovil,

da naj ob vsakokratnem sklepa
nju o dodatnih obračunih oseb
nih dohodkov pride do obširnih 
razprav o tem, ali naj pri dodat
nih obračunih upoštevamo 10°/o 
dodatek za izmensko delo; zara
di tega je DS sklenil, da naj 
upravni odbor do prihodnje seje 
pripravi nov predlog za delitev 
dohodka.

Delavski svet je sprejel tudi 
polletni obračun počitniškega 
doma Aluminij Crikvenica in 
sklenil, da naj vodstvo osred
njih služb poskrbi za izvršitev 
kontrole poslovanja počitniške
ga doma, predvsem se naj pre
verijo podatki o stanju zaposle
nih in izplačanih osebnih do

hodkih redno zaposlenih in pri
ložnostno zaposlenih, in kaj vse 
vpliva na ostanek dohodka, ki 
je skoraj enak lanskemu, če
prav je realizacija mnogo višja.

Razdelitev sklada skupne 
porabe in odobritev 

dotacij

V tem letu so sveti proizva
jalcev delovnih enot dvakrat 
razpravljali o razdelitvi sred
stev sklada skupne porabe. Ob 
prvih razpravah še ni bilo zna
no, da bodo spremenjeni pred
pisi o dajatvah iz sklada skup
ne porabe. V soglasju s sveti 
proizvajalcev delovnih enot in 
po predlogu upravnega odbora 
je delavski svet sprejel nasled
njo razdelitev sklada skupne 
porabe:

vsa izločena sredstva v sklad 
skupne porabe so 1,856.534 din, 

za kritje izvršenih izdatkov 
se odobri 96.580 din, 

za predvidene izdatke se re
zervira 1,503.954 din,

za dotacije društvom in orga
nizacijam pa se izloči 256.000 di
narjev.

Delavski svet je odobril do
tacije prosilcem v zneskih: 

tovarniški odbor sindikata
80.000 din (40.000 din za potre
be TOS in 40.000 din za potrebe 
godbe na pihala),

TVD Partizan Kidričevo
20.000  din,

NK Aluminij Kidričevo
56.500 din,

DPD Svoboda Kidričevo
6000 din,

aktiv ZMS Kidričevo 2000 din, 
KO RK Kidričevo 1000 din, 
društvo prijateljev mladine 

Kidričevo 1500 din, 
aktiv zveze borcev NOV Ki

dričevo 2000  din, 
strelska družina Kidričevo 

500 din,
društvo inženirjev in tehnikov 

Kidričevo 2000 din, 
šahovski klub Aluminij Ki

dričevo 500 din, 
krajevni odbor zveze vojaških 

vojnih invalidov Kidričevo 
1000  din,

foto-kino amaterski klub Ki
dričevo 500 din,

krajevni odbor SZDL Kidriče
vo 3000 din,

osnovna šola Boris Kidrič Ki
dričevo 4000 din, 

krajevna skupnost Kidričevo
20.000  din,

avto-moto društvo Kidričevo 
2000  din,

zveza tabornikov Kidričevo 
1000 din,

radioklub — sekcija Kidričevo 
1000 din,

otroški vrtec Ptuj — za Ki
dričevo 1000 din, 

aeroklub Ptuj 30.000 din, 
občinska zveza prijateljev

mladine Ptuj 2000 din, 
krajevni odbor SZDL Ptuj —

IV. teren 1000 din,
osnovna šola Žetale 4000 din, 
osnovna šola Leskovec

4000 din,
zveza borcev Rogaška Slatina 

— odbor za preureditev Kidri
čeve domačije v muzej 5000 din, 

krajevni odbor SZDL Lovrenc 
1000 din,

prosvetno društvo Cirkovce 
1000 din,

krajevni odbor ZB Cirkovce 
500 din,

krajevni odbor SZDL Ptujska 
gora 1000 din in

krajevni odbor SZDL Majš
perk 1000 din.

Delavski svet je zavrnil proš
nje naslednjih društev in orga
nizacij: rokometnega kluba
Drava Ptuj, društva Za pomoč 
duševno nerazvitim osebam Dr. 
Marjana Borštnerja v Dornavi, 
univerze Ljubljana, NK Zg. 
Polskava, socialne ustanove Vel
ka, TVD Partizan Markovci in 
sklada za izgradnjo bolnišnice 
Maribor.

Sprejem pravilnika 
o zaposlovanju in razpo
rejanju invalidnih oseb 

na delovna mesta

O osnutku pravilnika o zapos
lovanju in razporejanju invalid
nih oseb na delovna mesta, ki 
ga je dal delavski svet v  obrav
navo, so razpravljali vsi sveti 
proizvajalcev delovnih enot. 
Upravni odbor je vse pripombe 
k pravilniku preučil in jih po
sredoval delavskemu svetu s 
svojim mnenjem. Delavski svet 
je pravilnik o zaposlovanju , in 
razporejanju invalidnih oseb na 
delovna mesta v TGA Boris Ki
drič Kidričevo sprejel v  obliki, 
kot je bil v javnosti.

Delavski svet je ugotovil, da 
sveti proizvajalcev delovnih 
enot glinice, aluminija, prome
ta in osrednjih služb niso dali 
pripomb k osnutku, medtem ko 
je svet proizvajalcev DE energe
tike predlagal, da naj se v spi
sek invalidnih delovnih mest 
vnese novo delovno mesto čisti
lec sanitarnih prostorov II, SP 
DE vzdrževanje pa, da naj se 
tudi v  DE osrednjih služb pred
vidijo delovna mesta za invali
de.

Delavski svet ni sprejel pri
pombe SP DE energetike, ker 
je ugotovil, da v delovni enoti 
energetike ni ustanovljeno de
lovno mesto, ki bi ga naj po 
predlogu sveta proizvajalcev 
vključili med invalidska delov
na mesta. Delavski svet meni, 
da je v invalidska delovna m e
sta možno vključiti le delovna 
mesta, ki so sprejeta z organiza
cijsko shemo.

Delavski svet tudi ni sprejel 
pripombe SP DE vzdrževalni 
obrati, ker je ugotovil, da ni 
nujno potrebno, da delavec, ki 
je postal delovni invalid, zasede 
invalidsko delovno mesto, am
pak je lahko razporejen na vsa
ko delovno mesto, če lahko tam 
opravlja delo.

Sprejem pravilnika 
o kreditiranju izgradnje, 

nakupa in adaptacije 
stanovanjskih hiš iz 

sklada skupne porabe in 
razpis posojila

Tudi pravilnika o kreditiranju 
izgradnje, nakupa in adaptacij 
stanovanjskih hiš iz sklada 
skupne porabe je delavski svet 
dal v obravnavo. O njem so raz
pravljali vsi sveti proizvajal-

Aluminij
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cev delovnih enot. Pripombe 
svetov proizvajalcev delovnih 
enot je upravni odbor posredo
val delavskemu svetu s svojim  
mnenjem. Delavski svet je pra
vilnik o kreditiranju izgradnje, 
nakupa in adaptacij stanovanj
skih hiš iz sklada skupne pora
be sprejel v obliki, kot je bil v  
javnosti, s tem da se zadnji od
stavek 15. čl. spremeni in v pre
čiščenem besedilu glasi: »Poso- 
jilojemalčev podpis mora biti 
sodno overjen.«

Sveti proizvajalcev DE ener
getike, aluminija, prometa in 
osrednjih služb niso imeli pri
pomb k osnutku, medtem ko je 
SP DE glinice predlagal spre
membo 2. odstavka 3. člena, kjer 
bi se naj določilo, da se za adap
tacijo in nakup stare hiše po
veča znesek, ki ga je možno do
biti kot kredit, od 10.000 na
30.000 din.

Delavski svet je menil, da ta 
pripomba ni umestna, ker se 
predvideva, da ne bo na razpo
lago dovolj sredstev v skladu 
skupne porabe, s katerimi bi 
lahko krili vse potrebe članov 
delovne skupnosti za adaptacijo 
in nakup starih stanovanjskih 
hiš. Za adaptacijo in nakup sta
rih stanovanjskih hiš se lahko 
uporabljajo le sredstva sklada 
skupne porabe, ki so vanj raz
porejena po razdelitvi dohodka; 
sredstev, ki se stekajo v sklad 
skupne porabe za stanovanjsko 
izgradnjo iz 4°/o odvoda od oseb
nih dohodkov, pa ni mogoče ko
ristiti za dajanje posojil ža 
adaptacijo in nakup starih hiš.

SP DE vzdrževalni obrati 
predlaga, da naj se v 3. odst. 3. 
člena izpusti besedilo »nižje 
odobreno posojilo pa se odobra
va za proporcionalno krajši 
čas«. Delavski svet te pripombe 
ni sprejel, ker meni, da je tak
šno določilo v pravilniku umest
no in da se bodo na ta način 
sredstva posojila hitreje vračala 
in bo možno hitreje ugoditi po
trebam več članov delovne 
skupnosti.

Delavski svet je razpisal po
sojilo za gradnjo enostanovanj- 
ske hiše ali za eno stanovanje v 
večstanovanjski hiši in nakup 
enega stanovanja, ki se lahko 
odobrava v  višini od 5000 do
50.000 din s pogoji, ki so dolo
čeni v pravilniku o kreditiranju 
izgradnje, nakupa in adaptacij 
stanovanjskih hiš iz sklada 
skupne porabe.

Ob prvem razpisu se lahko 
koristijo sredstva za kreditira
nje izgradnje in liakupa stano
vanjskih hiš v  znesku 860.000 
din, ki so na razpolago v skladu 
skupne porabe. Ta sredstva lah
ko komisija za skupno potroš
njo in družbeni standard odobri 
članom delovne skupnosti za 
posojilo.

Delavski svet ni razpisal kre
dita za adaptacije stanovanj oz. 
stanovanjskih hiš in nakup sta
rih stanovanjskih hiš, ker nima 
na razpolago potrebnih sred
stev v  skladu skupne porabe.

O razpisu posojila za adapta
cije stanovanj oz. stanovanjskih 
hiš in nakup starih stanovanj
skih hiš bo delavski svet raz
pravljal po sprejemu zaključne
ga računa za leto 1968, ko bo 
znano, koliko sredstev bo raz
porejenih v sklad skupne pora
be in se bodo lahko ta sredstva 
koristila v ta namen.

Inventura dro^D^ga/ou

-bo at rfe fc rso ii o njiinlivmq V 
AdGtelavškivsvet) ejei potrdilaiins 
vent ur o. drobnfigaiorod jap emba- 
lažeoijfflujfAvtogumG «souporabi'.is 
stanjem 31. maja;T968;t e r, ; in v e n 
ttiro -goriv immaživ!, pisarniške
ga materiala, drobnega orodja 
in aVtógum sàaszàdogB'sìstanjèm 
30. j unij a; Ü968i rt eroskl e ni lpdai’j e 
trebaš vjS£k Viške. ini iftihng kei tràz » 
k«jiziti Itako;; Šket;nje jto^Jpredla’? 
gala stalna iiivdnturnai komisija:

Pritožbe na dodelitev 
stanovanja

Delavski svet je pritožbi An
tona Kara zoper dodelitev sta
novanja Francu Žnidarju ugo
dil, tako da se dodeli Antonu 
Karu, stanujočem v Kidričevem  
14, stanovanje v Kidričevem 14, 
I. nad. levo, Francu Žnidarju ga 
stanovanje v Kidričevem 14, v 
pritličju, ki ga je do sedaj upo
rabljal Anton Karo.

Ob koncu je delavski svet 
odobril sredstva za ureditev re
žima hladilne vode v livarni 
(600.000 din) in za ureditev je
dilnice za elektrolizo A (70.000 
din) v breme poslovnega sklada 
ter dal soglasje h koriščenju na
menske dotacije tovarniškemu 
odboru sindikata, ki lahko iz 
teh sredstev odobri finančno po
moč Mariji Šibila iz Apač. Vod
stvu DE aluminij je DS naročil, 
da naj pripravi poročilo o re
zultatih dela inženirjev in teh
nikov, ki so delali v ; elektrolizi 
B in so uvajali nov način dela 
z elektrolitskimi pečmi.

K.-n.

V zadnjem času vse bolj opa
žamo, da sindikalno delo naza
duje oziroma sploh več ni ta 
ko, kot bi moralo biti. Seveda 
ne mislim tu izvzeti niti dela 
tovarniškega odbora sindikata, 
vendar se bom bolj držal prav 
sindikalnih podružnic, ker bi 
prav te morale biti gonilna sila 
vsega sindikalnega dela v na
šem kolektivu, Niti malo ne so
glašam s tistimi, ki tako vneto 
trdijo, da ne vedo, kaj bi delali, 
oziroma skušajo na vse kriplje 
prikazati nekaterim, kako ni
majo nobenega dela, čeprav, na 
drugi strani kar mrgoli raznih 
problemov, ki čakajo na reši
tev.

Ko smo svoj čas sodili, da 
je treba čimbolj vključiti v ak
tivno delo sindikalne pododbo
re,. pa smoli končno prišli tako 
daleč, da smo pričeli z. ukinja
njem le-teh (v glinici) in z raz
nimi izgovori, da bo delo po
družnice tako mnogo boljše kot 
doslej, , smo s tem varali naše 
proizvajalce pa tudi sami sebe. 
Ko bi danes, v času največjega 
.razmaha družbene, in .gospodar-, 
ske reforme, morali v naših de
lovnih kolektivih! "odigrati svojo 
vplivno, in vidno nalogo prav 
sindikati, pri čemer bi morale 
sindikalne. podružnice imeti os
novno in glavno besedo, pa prav 
obratno doživljamo' to, da se

razformirajo sindikalni podod
bori, vodstva sindikalnih po
družnic —■ morda ne vseh —, pa 
se lotevajo reševanja manj važ
nih problemov.

Tako se ponekod ukvarjajo le 
z organizacijo enodnevnih izle
tov, kot bi to’ bilo res najpo
membnejše. Nihče 'ne trdi, da ni 
treba posvečati tem problemom 
prav tako pozornost, saj je re
kreacija nujna za naše proizva
jalce. Vendar pa ni treba iti ta
ko daleč, da to rešujemo kot 
problem št. 11 ■

Toda to, kar smo ugotavljali 
pred leti, ugotavljamo tudi. da
nes, vendar s to razliko, da sgj 
to danes še bolj pozna kot npr; 
koč. Ves  ̂pretekli čas delovanja 
naših sindikalnih podružnic -je 
potekal le samo po nekaterih 
plateh sindikalnega dela^' pri 
vsem tem pa smo vse preveč po
zabljali na najvažnejše.--- îtßnjA;
na ideološko izobrazbo, saj je 
prav sedaj' vidno, da prav—te 
na j več manjka. To se je <%lo 
sklepati že prej, ko so bile raz
prave na raznih sindikalnih se
stankih še nekako zadovoljne, 
vendar pa jim je manjkalo ne
kaj bistvenega.

Razprave namreč ftišd bue ciò - 
volj konkretne iri !jasWejlSh3 ‘'je 
bilo povsod opaäüti; 
svečajo dovolj Sbp£č&o$ff‘ ’.prav 
problematiki, ' kjV̂ jeF.'* tS^hlithp 
najbolj važna. O trehntnein',po
ložaju v podjetJu^jèVtìilo ;pra\f 
malo konkteJSp'0Taiè?af(ré^b. dk 
sploh : he) ̂ oVohiirta' ;o KSe!' dayrtó 
ähpöVSSSJr î ipTCtìie&bi^pfOTiì' 
nSKlAP d®tvUoséfóh?h fàpjffódlcptt 

0Ma6 es :pr|òizvodn5d ' in 
kdfgSiri.iidi o f̂flteijihŠki îzojjraz,- 
Btf^nnSfvaf.’1®̂  , ■»iiinnii
•^iŽ^GlšMskoletftlhcfbčni'izbori sé

diteMhfipfcdTOSméah afiem ciprio 
šamjem 'posvečali vleàf ilisto©' jfcU 
zosnösti^'i-vaäSo.is&ftysle'nnrg'veö 
rèdi ^oitoMffi^^miiMlihihšpelitihi} 
všfernmafitj * pacche»tózstih&iprsbìè- 
m&hljokii sbidha&éhVèdKtmo-fàrajtì 
paweßanfeo pnMkdó'dsfe r&^ŽSm 
manjšimUhbrdškS.uKO'ipitf'goVO'ri-
n*#«ö iSesf0Slfiiyìiióbfcàzl5i 'cü&Ä--1 
stvifjßftäj oméwihs tò',°dàs(Ni tü&u 
ratta «sé, i btalj « 'asp olifatt -ina .' član - 
s tvo; <fl a! n aji.b o < h ar učeno 'n a> 'svo
je fcsindikalno" 'glasilo Delalvskit 
ehoštnost, NéssmeAto haferečigro
zabhiPidegk/cda» dartestoghtlvaso 
deluje v organih samoupravljah

nja že skoraj ena tretjima kolek
tiva —  od delavskega Sveta ‘in 
upravnega odbora tfph-v- vse do 
svetov proizvajalčev 'deloynih 
enot in raznih kpmisij.

Člani DS in-UO ter predsed
niki SP DE sicer dobivajo brez
plačno Delavsko enotnost in 
Komunista* tega pa bi Audi mo
rali imeti člani SP DÉ pa tudi 
vsi članh’kolektiva' òèl^orna* sin-1 
dikata y TG A.

Mnogi člani, ki delujejo v sa
moupravnih. organih, še niso 1 šli 
skozi razne'seminarje, kjer bi 
se do podrobnosti spoznali vsaj 

J t osnovmhni'- načeli delavskega 
sajnoüpravljanja, zato, bi jim 
mnogo «koristila-', prav Delavska 

' ^enotnost, ki jedrnato in kon
kretno obravnava razne pojave 
v sistemu našega samoupravlja
nja in «bi se prav gotovo našlo 
v njej za vsakogar nekaj, Upaj- 

■''‘rhp,v‘''dam gà“vaznegi vprašanja 
»Mèi bèdlii^o^àtoSltidsindikalne po

družnice sprožiti tudi na občnih

ma da bo tigeba to vnes$ celaw 
ÄPSgrarHa digla ^Pj^kajm ££' le 
fPSS^ne nitd ijo  pTtfgJiga liefe, m  
-bodo insili \feaj pogrej plati do
volj.

Akcijo za .-zbiranje naročnikov 
phtaDelksčskai!.enotnost fje; «sprožil 
predvatipdajvnimoritiàdi ßsobötnski 
SS»!Kbuj; j, vendjam «se jtìo pravi igri 
nas vse skupaj :«žek>i slabo ofe 
neslo. .«ZatO'naislim^dà; mora -sin- 
dikat-}prièétij«gknovo> metodo'de- 
fe,fpjiiičemen:pa-,mitfczajia?eniatek 
nfiasmefjspuStitijitfigaitoanoKiMgS 
vprašanja — skrbi tudi zarad«q 
eldškai kfobrazbosssrojihESolanov.

.olab as ìaoniovò-M. K

‘n> lÄ p a r a t i  ffeàM stéé .«fabn

:JC*8®öifx‘208ä)lM" Tjü'di'3 < SSši1 
t f f ö f UPz i f ä t f j - 1 Mnsfl&ab'üjjajb 
š£čm°ttttfibtšFS,k ‘apäfSP^öcinTiu- 
fk na^ađloče# dèi srca, spodbu
jevalni impulzi pa se^Vazšir^jo 
tìSjf vštUšrčSb tnisiboiJ,TlWd|'ikò2o 
m i tffeBüh'üdr¥tatapijfp ždt$vniki 
Mactaéht-ìif tifale lähktUffeKWäftölr- 
je, k iJ ih '' napajajo "ziVBSilebrtič 
baftterijetazi napetestjjtfEščSfJ^l- 
to>č. sRiektiiode : %oS y o ‘f Meirti-išp éM
ljhnetlvi' notràtijost pà
so zunaj prišite nanj.)')"Iz!kota,ške délavniofetioiaij



ZAKAJ NEENAKOPRAVEN
Ne mislim zanikati teženj mladih in zagovarjati sta

rejših, niti škodovati kolektivu, ampak me vsebina tak
šnega pisanja moti.

Iz mehanične delavnice

Tudi sam sem nekako zrastel 
iz mladinske organizacije, kljub 
temu da so bile takratne razme
re in tudi metode dela čisto dru
gačne v primerjavi z današnji
mi, vendar je revolucionarnost 
in želja po nečem boljšem, hi
trejšem in bolj učinkovim osta

la ista. In to mislim tudi, da 
je v veliki meri uspelo mladini 
uresničiti v našem kolektivu.

To bi bil moral pisec sestav
ka v zadnji številki Aluminija 
z naslovom »Neenakopravni po
ložaj mladih« vedeti in ne po
sameznih primerov posploševa

ti. Proti posameznim primerom 
se moramo boriti.

Mislim, da smo tudi starejši 
za napredek in smo zelo veseli 
čim večjih uspehov na strokov
nem in političnem področju, ki 
jih dosegajo mladi. Zato ne vem, 
zakaj bi mladino onemogočali 
starejši izkušeni delavci, kot je 
to zapisano v sestavku. Kolikor 
pa ima pisec sestavka osebno 
tak primer, pa ne more tega za
pisati kot kolektivno kritiko. Iz 
sestavka popolnoma ne razu
mem, ali gre samo za strokovno 
ali tudi politično področje, in 
koga pojmuje s »starejšimi de
lavci«, ker je na splošno naš ko
lektiv mladega sestava. Ko gle
dam naše strokovnjake, pred
vsem v proizvodnji, vidim na 
delovnih mestih le mlajše lju
di. Vzemimo npr. vodja livarne 
— mlad inženir, vodja'labora
torija aluminija — mlad inže
nir, vodja glavnega laboratori
ja — mlad inženir, ' tudi ostali 
tehniki na aluminiju so mladi 
strokovnjaki. Enako je na gli
nici in v delovni enoti vzdrže
valnih obratoV. To so ljudje, ki 
so končali šolanje po vojni ali 
pa so bili dobri. delavci in so 
študirali po svojem delovnem 
času v raznih tečajih, dopisnih 
šolah, da so si pridobili potreb
no strokovno izobrazbo za svo
je delovno mesto.

Jasno je, da zahteva študij 
daljše obdobje, in ko pride tak 
strokovnjak v podjetje, je že 
poročen in ima družino, zato se 
ne šteje več za mladinca. Gle
de drugih delavcev v našem 
kolektivu pa . ne moremo trditi, 
da so proti napredovanju stro
kovnjakov, saj celo zahtevajo, 
dà bi mladi strokovnjaki prišli 
delat v izmeno, in nočejo biti 
več sami. Tak primer imamo v 
livarni, kjer že več kot leto dni 
iščejo mlade tehnike metalurge 
za izmenske vodje — in ni od
ziva. Jasno nam je tudi, zakaj 
jih ni.

Tudi na zadnjem sindikalnem 
sestanku na glinici so delavci 
Zahtevali, naj se v izmene 
vključijo mladi strokovnjaki. 
Zahtevajo tudi spremembo, naj 
bi v bodoče vodje delovnih enot

imeli višjo izobrazbo. Iz tega 
lahko sklepamo, da kolektiv ne 
nasprotuje napredku, celo po
nosni smo, da imamo mlajši ka
der.

Vendar je tu drugo vprašanje. 
Kolektiv zahteva, da predvsem 
mladi opravičijo svoje diplome 
s strokovnostjo", ne pa samo pri 
pravilniku, o delitvi osebnih do
hodkov, saj je zato’ vendar ko
lektiv štipendiral strokovnjake.

So pa napake, ki jih naj re
šujejo za to pristojni organi. 
Mislim, da ima mladina vso 
pravico zahtevati od organov 
upravljanja in vodstva podjetja, 
da njene težnje in probleme ob
ravnavajo na sejah delavskega 
sveta. Zakaj ne bi bila ena seja 
o položaju mladih v našem pod
jetju? Vsi si želimo, da bi nam 
bilo jutri bolje, zakaj se gremo 
— mlade in stare?

Kar pa zadeva onemogočanje 
dela od starejših na političnem 
področju, pa menda ne bo dr
žalo. Ne bi našteval starejših 
političnih delavcev, ki so upo
števali rotacijo in ..tudi ne za
virajo mlajšim političnega delo
vanja, saj so! tudi funkcionarji 
v podjetju mlajši strokovnjaki. 
Celo trdim, da so starejši poli
tični delavci postali preveč pa
sivni. Po drugi strani pa je res, 
da so nekateri mlajši politični 
delavci pobrali preveč funkcij 
in jih vidiš povsod. To, kar se 
je prej očitalo starim, sedaj de
lajo mladi. Vendar pa je tudi 
resnica, da mlajši dostikrat ne 
želijo politično delovati. Naj na
vedem primer: pri volitvah 
predsednika delavskega sveta je 
bil predlagan mladinec za pred
sednika delavskega sveta, pa se 
hi udeležil prve seje delavske

ga sveta. Delavski svet mu ni 
mogel potrditi mandata in ga 
tudi ni mogel sprejeti kot kan
didata za predsednika. — Že 
predlog je bil dokaz, da želimo 
mlajše funkcionarje.

Tudi zastopstvo na seji delav
skega sveta in upravnega odbo
ra je zame zastarela metoda. 
Mislim, da je minil čas štiripe
resne deteljice in da ti ne mo
rejo predstavljati mnenj a . celot
nega kolektiva. Sam sem bil 
funkcionar in sem se tega po
služeval le kratek čas, ker mi 
je to otežkočalo delo pri član
stvu in odboru. Je pa drugo 
vprašanje pri tem, zakaj se pri 
nas udeležujejo ti predstavniki 
sej delavskega sveta — pred- 
vsém zaradi obveščanja, da je 
vsaj vodstvo takoj obveščeno o 
dogajanju.

Mladinska organizacija bi nab
rala čimveč storiti, da bi mlaj
ši prišli v organe upravljanja in 
ostale družbenopolitične organi
zacije, kjer bi se naj bočili za 
težnje mladih in njihov napre
dek. Mislim, da so tu dane 
ogromne možnosti; ne vem, za
kaj bi se torej bilo treba poslu
ževati druge poti. Sedaj je de
lavski svet sprejel razne sklepe 
in zadolžitve glede 'kadrovske 
politike, statuta podjetja'kakor 
tudi o pravilniku o delitvi oseb
nih dohodkov, dà se določene 
stvari, ki so se pokazale za ne
pravilne ali zastarele, popravi
jo. Zato mislim, da je pravi čas,, 
da se mladi vključijo v to pro
blematiko in da zahtevajo čim 
boljše rešitve, ker — to so tùdi 
problemi mladih, ki jih navaja 
pisec članka, ne pa obsoditi ko
lektiv, če šepa ena ali druga- de
lovna enota. K. F.

f l  o  n a š i h p r a v i l n i k i h
.'[lov

' Tarifni 1 pravilniki;', olaasinfeje 
pravilniki lei osebnih «dohodkih; 
imajo ! kza i i osnovo n .vJj■glavne® 
enak' : način ‘ocenjevan ja. delov- 
nih mest, in' to:ino 
-ni» potrebna.'!: strokovna ’izo
brazba zar opravljanje i |  de l - na  
določenem delovnem mestu; t.;jl 
šolska ‘ f izobrazbai : ; i®  ; 'potrebna 
praksa; ihn:

— težave pogojev debi na de
lovnem mestu in

T— odgovornost za delo.
V posebnih tabelah so dolo

čeni kriteriji za oceno delovne-
ga mesta, bodisi__v dinarskem
znesku ali v  točkah od — do, 
kar ima zc posledico možnost 
ocene po želji, ne pa po stvar
nosti. y  tabelah išoitudi /predvi
deni odbitki pri nedoseganju 
zahteyanei;strokflyjigj)2Ìz9ljrazbe 
in prakse na, delovnem mestu. 
_ ,do.se<Ja{}4i1h >, pyav^lpikojfj gzja.
nagijaj^vaipig.' )$■> ß;,
bom  skušal p rik a s^ j- jm su o v u e  
jja ra k i^ js t i^ g .-  j ^ i  fgp-,., b i j u p#.T 

z$i n ag ra jev an je . f o  
nagrajevanj^jjjgi b% q yed®}.; ^

si
! ,Yseì,praY$nikeqs.Qt p rip rav lja j 

la  (}fp®|gije,ii)S,, zadnißgai ura .tu
di j komisije svetov delovnih 
enot. .inerì «jiižha remis ai

Da se lahko uredi nagrajeva
nje no, mjinku na kakršnikoli 
osnovi, 'predpogoj, da ima 
proizvajalec’ : možnost proizva- 
jati,,cpp('yeČ |m»j ga pri tem ne 
zavirajo, zimàriji, vplivi in da je 
moznp jtake izdelke meriti — 
temati, ̂ a ®  proizvod je pri nas 
m  ’alv^nuruj/ kerl ga lahko proiz
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tp. zahteva;<jozir,oma; :ipotrebuje 
proizvodnja .(težnja; [ proizvodnih 
obratovn je : ičim ; man jšarš poraba 
teh materialov ha .enoto losijovi* 
nega, proizvoda).!,Glinica ;■ jenza- 
radiortežav pri» »skladiščenju ;od- 
vigna-i odri proizvodnje aluminija 
i n , od  m ožnosti. tekoče-, pro daje, 
», ; Naših pjravilniikov o , nagraje
vanju nispio>® ogli ‘dosledno » ŠZr! 
vtajaji ;Vx (glavne®tkzaradi zuna
njih .vpljyoysy posebne zapadi« j/ 
- m rfvsakoletne csredufeci javelek t 
trjč® e; i pnergijei; ini > njenih ; 'posle ? 
die.vteft's tem;;5$aradij:2!ast.<ija -jfc 
proizvodnji aluminija , imrglinw 
oetv kakor,; tudi ostalih proizvo- 
dOMuBidnomsa dihogro v uiulob

— nekvalitetnih dobav elek
trične energije, ki vpliva tako 
na proizvodnjo aluminija ka
kor tudi na proizvodnjo glinice.

— Zaradi takih in podobnih 
vplivov prihaja do tega, da pri
dejo proizvodne enote zaradi 
nedoseganja količin v negati
ven položaj (čeprav ne po last
ni krivdi) proti proračunskim 
enota®, .ki lahko izkazujejo po- 
ziiivo ali celo |  prekoračitve (yeč 
del, remonti, nabava).
, V takih primerih je moral DS 
posebej ukrepati in določati na
čin izplačevanja, presežkov.
• ; — Določen vpliv pa imajo tu
di stalne:, »spremembe zakonov 
in predpisov o poslovanju go
spodarskih organizacij.

Takoj po. prvem: letu proiz
vodnje je DS aprila 1955 spre
jel »tàriirii pravilnik« -in »pra
vilnik o skupinski normi pove
čane proizvodnje« in »pravilnik 
ekonomskih in proizvodnih pre
mij ter občasnih nagrad«.
» Z ozirom na specifičnost to
varne »se 'delovni učinek določa 
za vsa proizvodna mesta ob pri
merjavi na operativni plan pro
izvodnje. Sorazmerno z dosega
njem mesečnega Operativnega' 
plana se določa odstotek,!nr/ otU.

nosu na tarifno postavko, ki se 
za določeni mesec izplača de1 
lovnemu kolektivu.

V primeru, da osnovni plan v 
obračunski dobi ni bil količin
sko izpolnjen in se je finančno 
izkazala izguba, ki ni posledica 
višje sile, se po istem ključu, na 
podlagi ugotavljanja, procentu
alno znižajo prejemki vsem, za
jetim v tem pravilniku.

Preden se posamezniku izpla
ča njemu pripadajoči del pre
sežka iz rezultata prekoračitve 
norme, se mu odbije za neopra
vičen' izostanek za 1 dan 2 0 °/o, 
2 dni 50 9/a, in za 3 ali več dni 
100 «/o.
- Za opravičen izostanek posa
meznik ne participira na dodat
ku za dotični dan.

Zaradi malomarnosti in nepri
zadevnosti pri opravljanju dela 
se posamezniku odbije v obra
čunski dobi, ki mu gre po nor
mi:
za prvi opomin , 2 0  %
za drugi opomin • 50%
za tretji opomin 100 ?/n

Vsote, ki so bile iz prvotne 
kvote» izločene, za: delitev po 
učinku po gornjih kriitefijili',"^ 
lahko podelc kot dodatek posa- 1

mezniku za poseben uspeh pri 
delu.

Obračun plač za delavca in 
uslužbenca se opravlja:

— po delovnem učinku, iz
merjenem za celotno podjetje 
z ozirom na mesečni operativni 
plan,

— po času za tista delovna 
mesta, kjer se delovni učinek 
ne more meriti po doseganju 
operativnega plana.

Premije se izplačujejo:
— za prihranke na materialu 

in znižanju stroškov obratova
nja,

— za boljšo kvaliteto,
— za boljšo organizacijo dela, 

za izvršeno realizacijo pri po-
sIov afiJ lf/D O 'tiì ß lk > .

— za poseben ,uspeh pri delu 
podjetja nasploh.

V pravilniku o normah je od- 
stđtekh'Zaf, izračunavanje»Jplač. 
Odstotek»! je» »»razhodn/za» razne 
obfatß/izuoziromijnastophjo'jte« 
žav /nža>o »dosegah je»> .pfedpisarie 
količine;;-® kakovosti .proizvod-» 
n jjfeo io  j s s s n t lo - ib  . l i l i i i i o i c n i  s

Razdelitev plač iz »dobička sé 
opnavflmiiehakeinySiöästetfcif. žž 
eelotmt(kolektiv. »Podlaga/ zadiz-i 
raEumitega ‘dodatka1» jffilčištaita- 
rifnä. postavka brez premijskih



PRIPRAVNIKI TUDI V TGA
Veliki večini med nami je že 

znano, da je zvezna skupščina 
decembra lani sprejela tem elj
ni zakon o obveznem stažiranju 
pripravnikov v delovnih organi
zacijah. Ta obvezuje delovne 
organizacije, da morajo v  treh 
mesecih po objavi zakona v

Uradnem listu SFRJ, t. j. do
8 . aprila letos, sprejeti splošne 
akte oz. pravilnike, izhajajoče 
iz določil v sprejetem zakonu. 
Ocenjevalci so zakon ocenili za 
birokratskega, političnega, ne
preciznega itd. V obrazložitvi 
zakona je predvsem poudarjena 
težnja po izboljšanju kadrovske 
strukture v delovnih organiza
cijah. Poleg tega so bili mnogi 
prepričani, da želi zakon zmanj
šati odhod mladih strokovnja
kov v tujino ter jim nuditi za
poslitev doma in pospešiti za
poslovanje diplomantov sred
njih in visokih šol v gospodar
skih organizacijah.

Akcijo zvezne skupščine smo 
kljub vsemu sprejeli z neprikri
tim razumevanjem in veseljem. 
Tu mislim vse mlade in tiste, 
ki se že dolgo trudijo za uredi
tev kadrovskih problemov v de
lovnih kolektivih in sploh za 
dvig izobrazbe strukture zapos
lenih.

Sorazmerno malo časa in ; ved
no več nejasnosti ob snovanju 
sta glavna vzroka, da pravilniki 
v veliki večini niso bili sprejeti 
v predpisanem roku. Vedno bolj 
se je porajala zahteva po repub
liškem predpisu, ki mora dopol
niti zveznega. Ob tem se mi vsi
ljuje misel, da prizadeti vse 
preveč pričakujejo od republiš
kega zakona, ki bi naj izšel še 
letos. V tem pričakovanju niso 
v svojih kolektivih ukrenili še 
nič konkretnega, skratka, niso 
se še »opredelili«. Tu mislim  
predvsem na službe, odgovorne 
za usklajevanje internih aktov 
s tem zakonom. Nekatere orga
nizacije in društva so že zavze
la svoja stališča na posebej za

dodatkov, pač pa z dodatkom po 
učinku. Vsota, ki gre posamez
nemu obratu, se računa na 
polno število zaposlenega oseb
ja. Kolikor se je delo opravi
lo z manjšim številom oseb, (iz
pad zaradi bolezni, neopr. izo
stanki itd.), gre celotni znesek 
ne glede na zmanjšanje števila 
oseb.

Razdelitev vsot presežka pri 
povečani proizvodnji se med 
obratoma glinice in aluminija 
deli po določenem razmerju. 
Enako se deli po določenih me
rilih na pogone.

Način obračunavanja:
a) najprej ugotovi knjigovod

stvo skupni znesek, ki gre ko
lektivu za izplačilo zaradi pre
koračitve mesečnega proizvod
nega plana;

b) po določenih merilih se do
loči kvota (vsota), ki pripada 
posameznim obratom;

c) izračun vrednosti točke po 
določeni formuli;

d) ko dobi obrat vrednost 
zn^^àlkkfcmu^gre, in vrednost 
to^č^^deJI'Jšk'UBni znesek po

e) ko-ije žhčselOvazcreljen, se

to organiziranih razgovorih in 
posvetovanjih.

DIT Kidričevo je kot prvo na 
društvenem razgovoru osvetlilo 
problem predvsem s tehnične in 
strokovne strani. Na koncu sta 
ostala na površju dva predloga, 
in sicer;

— Zveza inženirjev in tehni
kov Slovenije mora imeti sood- 
ločujočo vlogo pri séstavljanju 
tez za republiški zakon, ki mo
ra vsekakor dopolniti zveznega, 
in

— republiški zakon mora od
govoriti, »kaj lahko kdo dela v 
delovni organizaciji«. S tem je 
mišljeno, da se je treba v prin
cipu odločiti, za kakšno vrsto 
dela je v posamezni stroki po
trebna določena strokovna izo
brazba. Takšen predpis bi poleg 
hitrejšega zaposlovanja šolanih 
ljudi zagotovil tudi hitrejši go
spodarski razvoj.

Kmalu zatem je konec marca 
tovarniški aktiv ZMS sklical 
širši posvet s predstavniki mla
dih iz nekaterih delovnih kolek
tivov severne Slovenije. Raz
pravljali smo predvsem o sploš
nih določilih pravilnika o pri
pravnikih, t. j. o sprejemanju 
pripadnikov, in samo delno na
kazali probleme o praktičnem  
izvajanju pripravništva. Za nas 
zanimiva ugotovitev pravi, da 
je stanje v TGA najbolj žalost
no v primerjavi z drugimi ude
leženci. Tako imajo npr. v EMO 
Celje pravilnik o pripravnikih že 
od leta 1966; Metalna je imela 
formuliran tekst novega pravil
nika, ki je medtem že sprejet; 
tudi v Impolu so že pripravili 
predlog za Spremembo pravilni
ka o delovnih razmerjih itd. Le 
predstavniki TG smo morali po
leg predstavnikov iz Ruš pove
dati, da kadrov ne potrebujemo 
in imamo strokovnjakov že do
volj in da tudi štipendistov ne 
sprejemamo. Odgovoriti tudi 
nismo mogli na vprašanja, kot 
npr. — kako. smo planirali kad
re, ki jih sedaj ne potrebujemo.

izvrši korektura (na primer iz
ostanki, malomarnost itd.).

V posebnem spisku so dolo
čena delovna mesta proizvodnih 
obratov, ki jim gre skupinska 
norma.

Pravilnik o ekonomskih in 
proizvodnih premijah ter občas
nih nagradah določa:

premije so nagrade za tisto 
osebje, ki s svojim delom, dobro 
organizacijo in tehničnimi izpo
polnitvami oziroma izboljša
njem dela lahko vplivajo na 
ekonomsko-tehnični uspeh pod
jetja:

a) premije po važnosti in so
delovanju posameznih sektorjev 
ugotavljajo določeno razmerje 
v okyiru možnih odstotkov od 
osnovne mesečne plače za posa
mezne sektorje;

b) vse osebje, ki ni zajeto v 
pravilniku o skupinski normi 
niti v pravilniku o ekonomskih 
in proizvodnih premijah, ker ne 
more po njih participirati zaradi 
narave dela, lahko prejme ob
časne nagrade.

Višino nagrad za posameznika 
določa upravni odbor. Vsak po
sameznik mora izpolnjevati za 
doseganje stoodstotnega izpla
čila premij pogoje, ki so nave-

Razprava je bila temeljita v ok
viru možnosti, vendar bom ci
tiral samo nekaj sklepov, ki so 
sedaj že splošno znani:

— podjetje naj bi izdelalo 
analizo kadrovske strukture in 
potrebnih kadrov ter po pri
merjavah določilo ključ o spre
jemanju pripravnikov. Pri tem 
ne bi smele izostati primerjave 
s sorodnimi podjetji doma in v 
tujini;

— k izdelavi analize je tre
ba pritegniti vse strokovne služ
be; kolikor pa kolektiv sam ni 
sposoben rešiti tega problema, 
naj angažira v ta namen uspo
sobljene strokovnjake;

— staž naj bi se delil na »pri
pravnika v stroki« kot prvi del 
in »pripravnika na delovnem  
mestu« kot drugi del oz. v dru
gem letu;

— končno preverjanje znanja 
naj bi bilo pred enotno repub
liško komisijo, seveda po pano
gah dejavnosti, itn.

Danes je znanih že mnogo več 
predlogov, tez, študij, statistik 
in drugega, tako da je naloga 
lažja in bolj jasna.

»Kako pa pri nas?« sem vpra
šal na primer predsednika TOS.

deni v posebni prilogi pravilni
ka.

Vodja oddelka oziroma sek
torja ga oceni:

prav dober 100 “/»
dober 70 %>
zadosten 40 °/o
nezadosten — °/o
Po teh ocenah direktor do

končno odmeri pripadajočo pre
mijo v okviru določenih odstot
kov.

»Kaj ne veš? Čakamo vendar na 
izid republiškega zakona in na 
njegove zahteve!« Zanimalo me 
je še, kako bo, če republiški 
predpis ne bo nič konkretnega 
zahteval, ampak le preciziral 
dejstva, koga bomo potem čaka
li? Odgovora ni bilo! Tudi v 
kadrovski službi čakajo na re
publiški zakon! Kadrovska ko
misija pri delavskem svetu je 
nemočna, ker so njene ideje 
preveč progresivne. Kdo drug 
pa mora še razen navedenih in 
direktorja o tem razmišljati? 
Mogoče' celoten kolektiv, lastnik 
podjetja, ki se ubada tudi z ve
likimi težavami, na srečo pre
hodnimi? Velikokrat pa pri

Zastarela slika

Zaščitna 
sredstva za oči
V zadnjem času zasledimo 

v inozemskih revijah vedno 
več člankov o zaščiti oči. Med 
take revije sodi' tudi ameri
ška revija INTERNATIONAL 
MANAGEMENT, po kateri 
je tudi sèstavljen ta članek.

Zaščita oči v industriji je 
kompleksna problematika 
posameznega podjetja, ki po 
svoji specifični : dejavnosti 
uredi metodo zaščite oči. 
Osnova te metode za zaščito 
pa je, da se izvedb analiza 
delovnega mesta v ožjem 
smislu, v tem primeru — 
moč osvetlitve, potreba po 
dodatni razsvetljavi ipd. Zra-

vsem pogrešamo strokovnost, 
napredne odločitve ipd. Ze malo 
večja »kadrovska transfuzija« 
bi mnogo pomagala.

S tem uvodnim informativ
nim in nepopolnim sestavkom  
o pripravništvu želim poživeti 
čakanje na republiški zakon in 
doseči, da se razprava razširi 
tudi na straneh našega glasila. 
Vsekakor je bolj potrebna, saj 
je ni moč kupiti v knjigarni, kot 
npr. knjigo o električnem toku, 
ki je tam desetkrat cenejša od 
enkratnega predavanja »Nape
tost, tok, upor« v Aluminiju.

R B

ven tega pa se upošteva gle
de na vrsto, dela še zahteva 
po ostrini vida. S temi ana
lizami se določi primerna 
osvetlitev delovnega mesta, 
prehoda in dostopa, s čimer 
se ustvari pogoj za ostrino 
vida in orientacijo delavca 
pri opravljanju delovne ope
racije.

Dalje določijo' »nevarna 
področja za poškodbe oči« — 
torej tiste cone, kjer obsta
jajo večje nevarnosti za po
škodbe oči. Tako v praksi iz
vedejo ukrep z izobeševa- 
njem varnostnih letakov in 
opozoril, po katerih se mora 
tudi vsak posameznik ravna
ti. Če vzamemo sedaj primer, 
da nekdo pride v takšen ob
rat in da nima predpisanih 
zaščitnih sredstèv tega obra
ta, lahko trdimo, da bo tam
kajšnji delavec, npr. z očali 
ob pogledu na »obiskovalca 
brez očal« postal prizadet in 
ne bo imel več zaupanja v 
osebno zaščito, kar postane 
marsikdaj posledica, da prič
ne delavec zanemarjati ob
vezna zaščitna sredstva in 
seveda slej ko prej pride do 
nesreče.

Po ameriškem avtorju tra
ja poprečna doba zdravljenja 
oči 15 tednov, kar pa je več 
v primerjavi z zdravljenjem 
poškodb drugih delov telesa, 
Prav tako je ugotovljeno, da 
je težina poškodb oči večja 
v primerjavi s poškodbami 
nog, rok, zapestja in stopala.

(Se nadaljuje)
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Severna Evropa je bila 
za nas Jugoslovane vedno 
nekoliko skrivnostna in pri
vlačna. Sodobna tehnika 
nam je ta del celine sicer

kampiranje zelo razvito. 
Kampirnih prostorov je to-, 
liko, da sploh ni nobenega 
strahu, da bi ne našel pre
nočišča. Turizem je zelo

jih in najlepših fjordov. To 
je predel med mestoma 
Bergen in Trondheim. Obe 
mesti sta ob morski obali in 
je cesta večkrat presekana

Prebivalki Laponske se pripravljata na taborjenje

zelo približala in danes že 
vemo marsikaj o deželah ob 
polarnem krogu. Edini na
čin, da dežele vsaj delno 
spoznamo, je, da se odpra
vimo na pot in si jih ogle
damo.

Skandinavske ali nordij
ske dežele so: Danska, Fin
ska, Islandija, Norveška in 
Švedska. Vsaka od teh de
žel je za tujca zanimiva in 
privlačna, ima svoje značil
nosti in  posebnosti.

Kaj kmalu opazimo umir
jenost ljudi in  urejenost. 
Povsod se kaže visoka stop
nja civilizacije in  standarda. 
Čeprav precej na severu, 
kjer je za naše pojme kar 
hladno, je taborjenje ali

razvit v vseh deželah razen 
v Islandiji, ki je od celinske 
Evrope precej oddaljena.

Največ turistov bo po 
vsej verjetnosti na Norve
škem. Dežela ima za to go
spodarsko panogo izredne 
naravne pogoje. Je  precej 
hribovita, v njeno celino se 
daleč v notranjost zajedajo 
ozki morski zalivi — fjordi. 
Teh je  zelo veliko in  vsa 
obala je na gosto razčlenje
na s to posebnostjo narave. 
Najdaljši fjord Sognefjord 
se zajeda 180 km v celino.

Mnogo turistov, ki pride
jo na Norveško z vseh 'kon
cev sveta, se napoti iz glav
nega mesta Oslo proti seve
rozahodu v predele največ-

s fjordi. Potovanje z avtom 
je možno le s trajekti, ki 
povezujejo ceste med seboj.

Mnogim turistom, skupi
nam ali posameznikom, je 
cilj potovanja Nordkap. To 
je najsevernejša točka nor
veške celine in je od pre
stolnice oddaljena prek 
2000 km. Niso redki avto
mobilisti, ki imajo na svo
jem vozilu napisano smer 
potovanja, npr. Napoli— 
Nordkap ali Paris—Nord
kap itd. Neki Napolitanec 
je imel na svojem fiatu 500 
napisano tole smer: Na
poli—Oslo— Nordkap—Hel
sinki—Moskva—B eograd—r 
Napoli. Vsekakor zelo dolga 
pot za tako majhen avtomo-
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Severna Norveška, detajl iz Narvika

bilček, ki je bil natovorjen 
kot kak dalmatinski osliček.

Privlačnost daljnega se
vera je med drugim tudi 
polnočno sonce. Severno1 od 
polarnega kroga se v polet
nih mesecih sonce sploh ne 
skrije za obzorje in okrog 
21. junija je ta pojav mogo
če opaziti že takoj za po
larnim krogom. Čim bolj 
proti severu gremo, tem 
dalj časa je sonce nad ob
zorjem, tako da je pri 
Nordkapu več kot dva me
seca vedno dan (od 14. ma
ja do 30. julija). Ob 24. uri 
(opolnoči) je tako svetlo, da 
lahko beremo časopis pri 
sončni svetlobi in nimamo 
občutka, da je tako pozna 
ura. Nasprotno pa je v zim
skem času enako dolgo sa
ma noč brez sončne svetlo
be. Najjužneje sega polarna 
noč ob 21. decembru in se 
počasi pomika pròti severu, 
da preide zopet v polarni 
dan.

Teden dni bivanja v tej 
deželi je dosti premalo, da 
bi lahko bolj podrobno spo
znali običaje naroda in le
pote pokrajine. Vendar pa 
že prvi stik z Norvežani do-

polu 1893—1896, druga 
vožnja v severne predele 
Amerike 1898—1902 in
zadnja ekspedicija na južni 
pol 1910—1912. '

V narodopisnem muzeju 
so na prostoru nekaj hekta
rov zbrane značilne zgradbe 
iz raznih predelov. Norve
ške, vse od vikinških časov 
naprej. Vse je seveda lese
no, tudi cerkev.

Zelo ponosni so Norveža
ni na svoje prednike —- Vi
kinge. Imajo poseben m u
zej, kjer so razstavljene 
originalne vikinške ladj e, ki 
so jih izkopali iz naplavin 
južno od Osla.

Sredi mesta, nekoliko na 
hribu, je znani Frognez- 
park ali Vigeland. V parku 
so velike skulpture iz kam
na in brona, skupaj jih je 
191. Iz središča mesta se le
po vidi velika smučarska 
skakalnica Holmenkollen, 
do katere vozi tudi podzem
na železnica.

Mnogo je še zanimivosti, 
ki b i jih bilo vredno opisati. 
Ob zapuščanju dežele si ve
čina tujcev želi, da bi se še 
vrnili.

Norveška pokrajina ob polarnem krogu, nadmorska višina
680 metrov

kaže, da so zelo gostoljubni, 
umerjeni in delovni. Turi
zem je zelo razvit, in vse, 
kar lahko služi turizmu, je 
urejeno. Največ tujcev bo 
gotovo v Oslu. Mesto ima 
poleg drugih prenočitvenih 
zmogljivosti kar tri kam- 
pirne prostore, ki so v po
letnih mesecih kar dobro 
zasedeni. Kdor si vzame čas, 
bo lahko v prestolnici videl 
zelo dosti znamenitosti iz 
sedanje Norveške kakor tu 
di iz prejšnjih stoletij.

Na polotoku Bygdoy (tri 
kilometre iz centra) so' tele 
znamenitosti: muzej Kon- 
Tiki, muzej ladje Fram, na
rodopisni muzej, ladijski 
muzej, muzej vikinških la
dij itd. Splav Kon-Tiki je 
znan iz prejšnjega desetlet
ja. Šest mož je z njim  opra
vilo 8000 km dolgo pot. Po
tovanje je podrobno opisa
no v knjigi, ki je prevedena 
v več kot šestdeset jezikov, 
tudi v slovenščino. Polam a 
ladja Fram je .znana po 
ekspedicijskih plovbah. P r
va vožnja proti Severnemu

Pol tone lepila za vsako 
letalo

Na številnih področjih tekmu
je lepljenje zelo uspešno z var
jenjem, kovičenjem in podob
nimi načini spajanja. Spoji, ki 
jih omogočajo sodobna sintetič
na lepila, so prav tako trdni kot 
material, ki ga vežejo. Navzlic 
temu pa je presenetljiv poda
tek, da porabijo pri montaži le
tal B-36, B-52 in B-58 tudi po 
več kot pol tone lepil na vsako 
letalo. Pri švedskih vojnih leta
lih Viggen in Drahen so krila 
in trup lepljeni s posebnimi, 
proti vročini zelo obstojnimi le 
pili. Pri preskusnem vojnem le 
talu F - l l l  pokriva vse zunanje 
ploskve večplastna obloga, pri 
kateri so posamezne plasti, ki 
so oblikovane kot satje, med se
boj zlepljene.



i n a v i j e

Kot grozeč opomin stoji mogočno poslopje frankfurtske opere še 
danes takšno, kot ga je pustila druga svetovna vojna. Posnetek je 
iz središča in stekališča nemškega kapitala — Frankfurta ob

Maini

Severni jeleni se pasejo ob cesti blizu 69. vzporednika v dolini 
reke Skibotnelv ha Norveškem

Spomenik padlim jugoslovanskim državljanom, ki so se med dru
go svetovno vojno borili v vrstah norveških partizanov. Spomenik 

stoji na gorski planoti 680 m nad morjem ob polarnem krogu

Mednarodna menza
Verjetno ni lepšega in bolj udobnega počitniškega doma v Crik

venici, kot je naš. V njem je vedno živahno in pestro življenje. 
Tako se lahko z malo dobre volje pridno izpopolnjuješ v tujih je
zikih, kar ti potem lahko precej koristi na delovnem mestu. Strež
ba, kvaliteta hrane, pijače in cene so na visoki ravni. Saj je ra
zumljivo, ko • pa sodi ta  dom v raven mednarodne menze in zato 
se ne smeš čuditi, če boš moral za eno steklenico piva odšteti več, 
kot bi za to vrsto piva dal v bližnjem gostišču. Prav tako se ne boš 
smel jeziti, in tudi motiti te ne sme, ker, si pač na,oddihu v »med
narodnem domu«, če boš kot član našega kolektiva moral dalj časa 
čakati na obrok kot kakšen prehodni gost ali inozemec.

Tudi ne smeš biti preveč občutljiv in moraš imeti potrpljenje, 
ko prideš na dopust določenega dne s celo družino, in žalostno ugo
toviš, da je tebi dodeljena soba »trenutno« zasedena, in razumljivo 
je, da moraš počakati nekàj ur, dokler se gost ne preseli... Med 
tem časom pa se lahko s svojimi sitnimi otroki (zaradi vožnje po
noči!) igraš igro »človek ne jezi se«.

Reš, prijetno je življenje v tej mednarodni menzi za našega de
lavca— sodelavca zato, ker nad tem domom bdijo razne odgovorne 
Osebe in organi, ki resno nadzorujejo dom z rednimi kontrolami, 
npr. finančnimi, in temu primerno tudi ukrepajo. Uspeh tega je 
tudi, da nekateri predčasno zapustijo naš prijetni dom in sinji 
Jadran. Med tem časom pa si pojejo pesmi o svojem prisluženem 
denarju in o paroli — »socialističnemu delavcu Omogočiti v počit
niškem domu prijeten oddih«! — K

, — Tovariš mojster, šest me
secev sem bil v bolniški. Ker pa 
v tem času nisem ničesar delal, 
vas prosim, da mi iz razlòga, 
ker bi še rad zopet navadil ha 
delo, daste štirinajst dni dopu
sta!

— Moj sodelavec, kaj pa, ko 
bi vas mi sedaj štirinajst dni 
bolj razgibali na delovnem me- 
stu, — kaj pravite na to, a?

Uporaba barvne 
televizije v medicini

S kombinacijo svetlovoda, ki 
je sestavljen iz 150.000 vlaken, 
in naprave za industrijsko tele
vizijo, je omogočeno, da lahko 
direktno opazujejo notranje or
gane človeka brez kakršnega
koli poprejšnjega kirurškega 
posega. Ta švetloskopski endo- 
skop ima dolžino okrog enega 
metra in približno enako debe
lino kot sonda za jemanje že
lodčnih sokov. Pacient v  času 
pregleda nima nobenih težav, 
taka pregledovanja pa omogoča
jo zelo točno določevanje dia
gnoze in lokacije obolenja. Nova 
naprava je rezultat dela razvoj
nih laboratorijev firme Siemens.

Stojan Kerbler

Zavesa za toplotno 
izolacijo

Tkanine za zavese, ki se z ene 
strani metalizirajo z alumini
jem, odbijajo 70 “/o toplotnega 
delovanja sončnih žarkov, pri 
tem pa druga stran tkanine de
luje popolnoma normalno. Po
leti so prostori, opremljeni s ta
kimi zavesami, hladnejši, pozi
mi pa sloj aluminija omogoča 
20l°/o prihranek pri segrevanju 
prostora. Tkanina je narejena 
iz poliestrskih vlaken, zato so 
te zavese zelo obstojne in jih 
lahko brez nevarnosti peremo. 
Te zavese proizvaja neka nem
ška tovarna.

Okno, polnjeno 
z dušikom

Na letošnjem sejmu izumov v 
Bruslju so razstavili tudi okno 
z dvojnimi šipami, med kateri
ma je dušik. Ta ima kot to
plotni in zvočni izolator približ
no osemkrat boljše lastnosti od 
zraka. Stanovanja, ki bi jih 
opremili s takšnimi okni, bi bi
la torej pozimi toplejša in po
leti hladnejša, v notranjost pa 
bi prodiralo mnogo manj trušča. 
Zaradi tesnjenja naj bi imela

ta okna jeklene okvire, ki bi jih 
že v proizvodnji lakirali in bar- 
yo posušili z žganjem. Tako po
novno barvanje praktično sploh 
nikdar ne bi bilo potrebno. V 
tako okno je vgrajen še mole
kularni filter, ki preprečuje, da 
bi se'šipe kdajkoli zarosile.

Največji rezervoar plina 
v Avstriji

Rezervoar, ki so ga preteklo 
leto zgradili v Linzu, ima ob
liko krogle s premerom 31,8 m, 
njegova prostornina pa znaša 
16.800 m8. Delovni pritisk plina 
je 8 atmosfer, č e  bi plin spu
stili na prosto, bi imel prostor
nino 134.000 m3. Od celotne ko
ličine se lahko koristno porabi 
le 100.000 m3 plina do pritiska 
2 atmosfer v rezervoarju. Celot
na teža konstrukcije znaša 
okrog 1000 ton, od tega odpade 
na kroglo 900 ton. Krogla je iz
delana iz kvalitetnega jekla 
voest »aldur« 58. Sestavljena 
je iz 172 pločevin debeline
32,5 mm, ki so predhodno obli
kovane v  kovačnici voesta in 
nato na gradbišču zavarjene. 
Skupna dolžina vseh varov zna
ša 1600 m. Vari so kontrolirani 
tudi tako, da je napravljenih 
4900 rentgenskih posnetkov va
rov.

— Tako malo ribo sem do
b il.. .

— Tovariš, če vam ni všeč, 
dobite nazaj 20 dinarjev in 
lahko greste!

R A Z P I S
Godba na pihala tovarni

škega odbora-sindikata TGA 
Boris Kidrič Kidričevo 
sprejme več učencev za pi
halne instrumente.

Interesenti naj se javijo 
na avdicijo kapelniku godbe 
vsak ponedeljek, sredo in 
četrtek öd 16. do 17. ure v 
prostorih godbene sekcije, 
v prizidku kino dvorane v 
Kidričevem.

Godbena sekcija TOS 
TGA Kidričevo

— Povej mi, kakšno kremo 
pa ti uporabljaš, da si tako za
gorel?

— Smešno vprašanje, tisto 
vendar, ki jo dobim v podjetju 
na delovnem mestu za zaščito 
kože!

Dopisujte
v

ALUMINIJ



Dopusfniško razmišljanje
Mali Lošinj -  ugodna zamenjava

Na obali

Po precej nenavadnem potova
nju, ko se z avtobusom pripelješ 
iz Ljubljane direktno na Lošinj, 
prav pod nekdanjo vilo Miramare 
pred Malim Lošinjem, že lahko 
ugotoviš, da se zbira neznana 
druščina, ki bo deset dni preži
vela pod streho počitniškega do
ma Impol. Verjetno so se delavci 
Impola svojega doma že naveliča
li, saj se je v njihovem lastništvu 
tudi precej postaral. Zato ga radi 
nudijo t> zamenjavo prijateljskim 
delovnim kolektivom. Sicer pa či
sto brez domačih gostov ni ni
koli, pa tudi energični točki je 
videti, da je doma izpod Pohor
ja.

Tako pač moraš čisto iz previd
nosti vsakega gosta že v uvodu 
razgovora vprašati, če proizvaja 
karbid ali vagone, ali mogoče pre
deluje naš aluminij. Če predeluje 
tudi ruskega, rajši ne vprašaš, ker 
sta pač oba na dopustu.

Takšno previdnost utemeljuje 
tudi dogodek našega tovariša, ki 
je tudi na dopustu gojil napačno 
politiko.

Tovarišico prijaznega nasmeha 
je slučajno spoznal, ko ji je neseÌ 
kovčke od avtobusa v »vilo«. Ne
kaj besed sta naslednji dan iz
menjala na račun muhastega vre
mena, in ko je ona ugotovila, da 
je tjudi dolgčas, jo je naš tovariš 
moral povabiti na kavo. To je si
cer dobil, ni pa mogel verjeti, da 
lahko kuharica toliko godrnja, ko 
kuha kavo za svoje goste, ki jo 
seveda posebej plačajo.

Nato sta skupno ugotovila, da 
je vendar osebje zelo prijazno in 
ustrežljivo! On je le še pribil, da 
godrnjavo žensko lahko najdeš 
povsod, ne le med kuharicami, in 
tako ustvaril neprijeten molk, ki 
ga je pa spretno prebrodil — in 
že sta bila pri »politiki«.

On, naš tovoril, je začel ogre
vati že pozabljeno združitev, mi
slil je tisto z Impolom, ona pa ti
sto z Rušami, in precej zagotovo 
obljubil, da bo do integracije pri
šlo najkasneje drugo leto, da bo
mo tako večino proizvedenega alu
minija le prodali doma, saj je di
nar tudi konvertibilen — seveda 
novi dinar. Rekel je še, da jih tu
di ne bomo tožili za plačilo dol
gov, saj bomo te milijarde vedno 
lahko koristno porabili. Tu je ona 
hotela milijarde spremeniti v mi
lijone, misleč, da se je on zmotil, 
saj sama ve, da tako velike vsote 
dolgujejo le za elektriko, ne pa 
za našo glinico. On je le zamahnil 
z roko in ugotovil, da se na no
ve denarje še ne zastopi pri tak-

lo, ki je sočasno tudi pove
zano s skupno odgovornost
jo do vsega, kar se dogaja v 
DE in v podjetju nasploh.

Že sedaj je slišati od ne
katerih članov SP DE pri
pombe, češ da naj samo po
teče njihov mandat in da 
jih nikoli več ne bo nihče 
spravil v ta organ, ker ta
ko in tako nima smisla za
pravljati časa na sejah!

Tu pa se seveda takoj po
stavi vprašanje, zakaj take 
izjave in take ocene o delu 
samoupravnega organa v 
DE, kajti, ne vem še za pri
mer, da hi nekdo na seji 
sprožil tako vprašanje in ga 
konkretno argumentiral, ki 
bi govorilo za ali proti 
nekemu določenemu pro
blemu, ki ni bil rešen, in je

Snih velikih številkah, in nespo
razum je bil razčiščen. Naš to
variš je še malo razpravljal in tu
di povedal, da bomo izvolili no
vega direktorja.

Sedaj se je odprlo tovarišici — 
in tarnala je, da sploh ne pride
jo z direktorjem na zeleno vejo, 
odkar so poostrili pogoje za to 
delovno mesto in jim je fosfor 
padel v vodo. On je postal nepri
jetno zamišljen, ona pa vedno 
bolj prijetna, ker je lahko na sve
žem zraku neusmiljeno kritizirala. 
Ko je drugič povedala, da še ved
no nimajo direktorja, je naš to
variš le vprašal, če tovarišica ni iz 
Impola? »Ne, delam v tovarni du
šika Ruše, , sicer pa stanujem v 
Mariboru,« je veselo povedala, 
njemu pa je njen odmev šumel 
v glavi. Nekako je izjavil, da bi 
še konjak — in je bil naslednji 
hip že v točilnici. Bilo mu je pre
cej vroče, tudi integraciji se je 
odpovedal, vsaj tisti, o kateri je 
prej govoril. Ona mu je zopet 
sporočila, da alkohola ne uživa. 
Pristavila je še, da najbolj uživa 
v naravi, on, naš tovariš, je pa 
nazdravil kar z obema kozarčko
ma.

Sklenil je, da ne bo več politi
ziral z neznanimi in jih bo vedno 
najprej povprašal »po pripadno
sti«. Iz zagate ga je rešila mlada 
strežnica, sicer diplomantka sred
nje ekonomske šole, ki je klicala 
h kosilu in si tako služi kruh ob 
sezonski zaposlitvi. Impol ji ne 
more nuditi boljšega »kruha« — 
in v tem pogledu verjetno ni ve
liko boljši od nas. Tudi ha počit
nicah se moraš zamisliti nad vrst
niki, ki čakajo med drugim tudi 
na redno zaposlitev. Delo se v se
zoni, ki je ponekod tudi kratka, 
že najde. .

Turizem bo marsikateremu si
cer brezposelnemu Jugoslovanu 
napolnil mdlho(?). Tudi v Malem 
Lošinju smo jih srečali. Nekateri 
so se mučili z jeziki v turističnem 
biroju, drugi z natakarsko ali sla- 
doledarsko suknjo, .veliko jih pa 
dela samo v nočni izmeni, ko bi 
naj na plesišču zadowljili s svojo 
glasbo ves mednarodni tempera
ment.

Lošinj je med drugim proslav
ljen tudi kot otok z zelo ugodno 
klimo in stalnim soncem. Ima ze
lo bujno vegetacijo, ki jo je začela 
uničevati civilizacija. Nova asfalti
rana cesta Cres—Lošinj je. omo
gočila domačinom spoznati vse 
vrste avtomobilov in registracij, 
z njimi pa tudi vse nevšečnosti 
avtomobilskega vrveža.

Tako človek na dopustu ne pri-

kar naprej negativno vpli
val na nadaljnje delo v DE.

Brez dvoma pa bo treba 
imeti veliko več odgovorno
sti do reševanja določenih 
problemov, kajti zavedati 
se moramo, da je to delovna 
skupnost oz. podjetje, ki bo 
morda že v naslednjih letih 
dobilo velike konkurente, in 
da bo treba razmisliti o tem 
že mnogo prej, kajti le tako 
bodo v bodoče odpadla taka 
in podobna vprašanja, za
kaj in kje ležijo vzroki ta
kega nezanimanja do notra
njih problemov, ki tarejo 
celoten delovni kolektiv. 
Samoupravljanje v DE je 
potrebno in nujno, le da je 
potrebno veliko več odgo
vornosti vseh članov SP 
DE, ki so dolžni, da to sa
moupravljanje z nami vse
mi še bolj utrjujejo in raz
vijajo. F. Meško

čakuje le dobrega počutja v biva
lišču oziroma domu samem, am
pak želi tudi od širše okolice ne
kaj doživetij. Neko ' popoldne nas 
je vedno nasmejani upravnik do
ma odpeljal na otok Susak. Mimo
grede povedano, izleti so po želji 
gostov vsak dan. Združeni so tudi 
s pikniki — ribjimi in podobno. 
Na Crikvenico takrat nihče ne mi
sli. Otok Susak je bolj ali manj 
znan:f grozdje, vino, ženske noše, 
pesek idr. Bolj zanimivo bo naj
novejše, kar je razburilo prebival - 
stvo. ; Podjetje INA je pripeljalo 
dva kamiona, ki zaradi pomanj
kanja cest v glavnem parkirata in 
sta sploh prva avtomobila na oto
ku p zgodovini človeštva. Kmcdu 
zatem so vrtalne naprave izvrta
le sladko vodo, sedaj nameravajo 
še nafto.

Ob slovesu po bolj ali manj pri
jetnih desetih dnevih smo se z 
osebjem pozdravili kot dobri pri
jatelji, hvaležni mi njim za usluž- 
nost, oni nam za potrpežljivost in 
razumevanje. Tisti, ki so še ostali, 
so nam s kopališča tik pod domom 
prijateljsko odzdravljali, hvaležni, 
da bodo lahko vsaj en dan, dokler 
ne pridejo novi gostje, svoje 
okončine razprostirali po dveh 
ležalnih deskah. Podobne težave 
so imeli vračajoči se v avtobusu 
ob ugotovitvi, da so se jim med 
počitnicami skrčile hlače oziroma 
obleke. Vzroke so iskali v lenar
jenju, slabem vremenu ' in celo bi 
naj na to vplivala dva decilitra 
črnega vsak dan ob kosilu in ve
čerji. Na okusno in izdatno hrano 
še nihče pomislil ni, čisto enostav
no zato, ker smo vsi bolj ali manj 
nagnjeni h kritiziranju bolj kot 
k pohvalam. Tu ni bilo kaj kritizi
rati, z majhnimi tolerancami se
veda!

Nehote pomisliš, da je naš dom 
v . Crikvenici in njegovo osebje 
podvržen tolikšni kritiki čisto 
enostavno zato,-ker ljudje težimo 
k že ugotovljenemu kritikantstvu. 
Le-to pa je sploh zadnje čaše zelo 
moderno. Mi poznamo za kritizi
ranje sicer boljše izraze, kot je 
ugotavljanje nepravilnosti - ipd. 
Diskusije s tem namenom so letos 
prodrle celo do kongresov naših 
družbenopolitičnih organizacij ozi
roma njihovih zvez, kot sta na 
primer Zveza sindikatov in Zveza 
mladine. Predvsem Zveza sindika
tov je naredila velik korak naprej, 
ko se' je končno zavedla, zakaj 
sploh obstaja.

Nikakor pa ne gre še v korak 
s časom. Da so sindikati začeli 
obravnavati tudi politične in ne 
samo socialne probleme delavcev, 
je kriva gotovo družbena in go
spodarska reforma. Ta je postala

(Prenos s 1. strani)
skega sveta Ivan Gerjovič je 
na kratko orisal položaj in do
godke zadnjega časa na Češko
slovaškem in predlagal, da zbor 
odpošlje zveznemu izvršnemu 
svetu in centralnemu komiteju 
zveze komunistov Jugoslavije 
brzojavko naslednje vsebine:

»Delavci tovarne glinice in 
aluminija Boris Kidrič Kidriče
vo, zbrani na protestnem zbo
rovanju, smo globoko zaprepa
deni ob dogodkih, ki potekajo 
v Češkoslovaški socialistični 
republiki. Vsi zbrani najostreje 
obsojamo barbarske metode v 
mednarodnih odnosifi in zani
kanje načel o nedotakljivosti 
in nevmešavanju v notranje 
zadeve drugih narodov.

Zavedamo se, da napad na 
Češkoslovaško socialistično re
publiko nosi s seboj hude po
sledice za razvoj samoupravne 
misli in delovanje vseh napred
nih sil v svetu.

Pozivamo vas, da trdno 
vztrajate pri svojih stališčih, 
za katera vam dajemo vso 
podporo! — Kolektiv tovarne 
glinice in aluminija Boris Ki
drič, Kidričevo.«

krivec celo za stvari, s katerimi 
nima neposredne zveze, kot npr. 
za študentske nemire. Zvesti naši 
tradiciji smo zaradi pomembnosti 
»reforme«: modernizirali tudi iz
raz, ki je tako obogatil naše di
skusije in odstavke po časopisih. 
Najbolj hvcdežen reformi je Pav
liha, ki dolgo pred njo ni imel kaj 
objaviti, po njej mu pa vedno 
zmanjkuje papirja, in zato izbira 
le najkvalitetnejše sestavke oziro- 
\ma »vice o reformi«. Po dolgem 
času. se je pojavila nepričakovana 
konkurenca. To so vici na temo 
»moška voda«. Zal bo moška voda 
kmalu postala nezanimiva, saj jo 
lahko kupimo v trgovini za pri
bližno ceno šampanjca. Če je tudi 
tako eksplozivna, še ni dokazano. 
Zanimanje za reformo prav gotovo 
ne bo odpadlo tako hitro, saj1 je 
še marsikdo ni videl niti čutil:

Takšno razmišljanje lahko pre
kine le kaj nenavadnega. Tokrat 
je bil to konec ceste na Cresu, ki 
jo je podaljšal trajekt do Rabca 
na Istri. Zadišalo je po večerni 
celinski svežini in doživljaji z oto
kov ostajajo vse bolj za nami. 
Prijetni spomini bodo ostali. Za 
vprašujoče sodelavce pa že pri
pravljamo pohvale o našem biva
nju v gosteh pri Impolu. Verjetno 
so se tudi oni že naveličali Cri
kvenice kot nekateri iz Impola 
Malega Lošinja, in nas bodo pri
hodnje . leto spremljali, ko gremo 
zopet ■ »letovat« na Lošinj.

Vetrobransko steklo
Na letošnjem sejmu izumov 

v Bruslju je dobil »veliko na
grado« Španec Luis Rodrigez za 
vetrobransko steklo za avtomo
bile, pri katerem je mogoče z 
enostavnim sukanjem gumba 
poljubno spreminjati prosojnost. 
Podrobnosti Španec ni omenil, 
znano je le, da je med dvema 
stekloma posebna tekočina, ki 
vpija svetlobo. Steklo je mogo
če docela zatemniti, da dobe
sedno počrni, že takoj nato pa 
spet lahko postane popolnoma 
prosojno. Vsekakor je rešitev — 
če je tudi praktično izvedljiva 
za serijsko proizvodnjo in če ni 
predraga — mnogo boljša od 
doslej edino znane s polarizira
nimi stekli, ki pa jih je treba 
sukati. Morebiti pa se kdaj v 
bližnji bodočnosti poleti le  ne 
bomo več pekli v avtomobilih 
kot v topli gredi?

Jaka, poglej, včeraj je imel 
Miha spet doma precej dela. Ali 
ga naj zbudim?

Si neumen, lahko se ustraši, 
skoči in se poškoduje!RB
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